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H ∆ηµοκρατία ως Πολίτευµα, αλλά και ως τρόπος καθηµερινής συµπεριφοράς εκ µέρους 
εκείνων, οι οποίοι κυβερνούν, προϋποθέτει την εµπιστοσύνη του πολίτη προς την πολιτεία 
και την εµπιστοσύνη της πολιτείας προς τον πολίτη. Με απλές λέξεις η σχέση εµπιστοσύνης 
ανάµεσα σε εκείνους που ασκούν τη διακυβέρνηση και εκείνους οι οποίοι υφίστανται τις 
συνέπειες της διακυβέρνησης αυτής είναι βασικό συστατικό στοιχείο της ίδιας της 
δηµοκρατικής αρχής. 
 
Είναι ακριβώς αυτή η εµπιστοσύνη ένα από τα βασικά στοιχεία που κάνει την ∆ηµοκρατία να 
είναι ένα διαχρονικό Πολίτευµα. Γιατί είναι στοιχείο σύµφυτο όχι µόνο µε την ορθή 
λειτουργία του Πολιτεύµατος, αλλά και µε την ίδια την ουσία της κοινωνίας. 
Άλλα πολιτεύµατα, πολιτεύµατα τα οποία δεν στηρίζονταν στην ∆ηµοκρατία, είχαν αυτό το 
σηµαντικό έλλειµµα, το έλλειµµα που σήµαινε ότι η όλη σχέση ανάµεσα στο κράτος και τον 
πολίτη ήταν σχέση επιβολής. Το ίδιο και η σχέση των ανθρώπων που στελέχωναν τη 
∆ηµόσια ∆ιοίκηση ως προς τους πολίτες.  
 
Αυτό είναι το µεγάλο πλεονέκτηµα της ∆ηµοκρατίας. ∆εν είναι µόνο η εκλογική διαδικασία, 
η οποία νοµιµοποιεί εκείνους που κυβερνούν και τα στελέχη τα οποία συγκυβερνούν, µε την 
έννοια ότι εκτελούν τις αποφάσεις που λαµβάνει η εκάστοτε δηµοκρατικά εκλεγµένη 
Κυβέρνηση. Είναι και το γεγονός ότι από τη µια πλευρά ο υπάλληλος, το όργανο της 
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης εµπιστεύεται τον πολίτη και από την άλλη ότι ο πολίτης εµπιστεύεται το 
όργανο αυτό και αυτή η σχέση εµπιστοσύνης ισχυροποιεί τη ∆ηµοκρατία. Και επιτρέπει να 
υπάρχουν η κοινωνική συνοχή και η κοινωνική ειρήνη, βασικά συστατικά στοιχεία µιας 
σύγχρονης διακυβέρνησης. 
 
Αλλά µην αυταπατώµαστε. Όλα αυτά είναι ζητούµενα. Το θέµα δεν είναι να διακηρύσσεις, 
το θέµα είναι τι κάνεις στην πράξη ώστε η εµπιστοσύνη αυτή να υπάρχει. Να ισχύει, 
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δηλαδή, αυτό που λέει ο Ασηµάκης Πανσέληνος στο βιβλίο του «Τότε που ζούσαµε»: Σ’ ένα 
πραγµατικά δηµοκρατικό κράτος το κράτος το ίδιο και οι πολίτες του έχουν ένα αµοιβαίο 
αίσθηµα ενοχής.  
 
Κάθε µεταρρύθµιση µπορεί να αποδώσει µόνο όταν αυτή η σχέση εµπιστοσύνης υπάρχει. Και 
για να µπορέσει να ισχυροποιηθεί αυτή η σχέση εµπιστοσύνης πρέπει να συµβαίνουν τρία 
τουλάχιστον πράγµατα. Πρέπει, πρώτον, η ∆ιοίκηση να τηρεί την αρχή της νοµιµότητας, 
δεύτερον, η ∆ιοίκηση να είναι αποδοτική και, τρίτον, η ∆ιοίκηση να είναι 
αντιγραφειοκρατική.  
 
Ακριβώς προς την κατεύθυνση της ενίσχυσης της εµπιστοσύνης ανάµεσα στον πολίτη και το 
κράτος γενικότερα, θεωρήσαµε και θεωρούµε ότι οι µεγάλες τοµές µας πρέπει να κινηθούν 
προς τις ορθές κατευθύνσεις. Κι έχουµε την αίσθηση αλλά και τη βαθιά πεποίθηση ότι οι 
µεγάλες µεταρρυθµίσεις προς τις τρεις αυτές κατευθύνσεις, νοµιµότητα, 
αποτελεσµατικότητα και αποδοτικότητα, καταπολέµηση της γραφειοκρατίας, δεν είναι 
φαινόµενα, τα οποία είναι δυνατόν να τα καταπολεµήσει κάποιος µόνος του. Είναι ένας 
διαρκής αγώνας. Και οι Κυβερνήσεις που σέβονται τη ∆ηµοκρατία πρέπει να γνωρίζουν ότι η 
µάχη για την εµπέδωση αυτών των τριών αρχών είναι καθηµερινή και ότι επειδή η 
Κυβέρνηση εκτείνεται στο χρόνο θα πρέπει ό,τι µέτρα παίρνουν να τα παίρνουν µε γνώµονα 
το µέλλον, µε γνώµονα την πεποίθηση ότι θέτουν τις βάσεις για τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις 
που και άλλοι τις συνεχίζουν. 
 
Με απλές λέξεις οι µεταρρυθµίσεις προς την κατεύθυνση της θεµελίωσης της εµπιστοσύνης 
µεταξύ κράτους και πολίτη είναι µεταρρυθµίσεις βάθους και προοπτικής.  
Είδαµε και στο παρελθόν καλές προθέσεις αλλά µε «πυροτεχνήµατα». Υπήρχε και υπάρχει 
πολλές φορές η νοοτροπία ότι µια Κυβέρνηση και ένας Υπουργός είναι δυνατόν να κάνουν 
µια επανάσταση και να αφήσουν το όνοµά τους γραµµένο µε «χρυσά γράµµατα», λες και θα 
µπορούσαν µόνοι τους να καταπολεµήσουν τα φαινόµενα, τα οποία πλήττουν τις σχέσεις 
µεταξύ κράτους και πολίτη. 
 
Μα πραγµατικά, το τονίζω, αν θέλουµε στον Τόπο µας να αποδώσουν µεγάλες 
µεταρρυθµίσεις πρέπει όλοι όσοι ασκούµε εξουσία, οποιασδήποτε µορφής, και πολύ 
περισσότερο τα µέλη των Κυβερνήσεων να γνωρίζουν ότι όλα αυτά γίνονται σε βάθος 
χρόνου και ότι αυτό που µπορούν να κάνουν είναι να θέσουν τα θεµέλια, πάνω στα οποία 
και άλλοι θα χτίσουν. ∆ιαφορετικά, αν δεν υπάρχει προοπτική και συνέχεια λογική 
διοικητικής µεταρρύθµισης και αποκατάσταση των σχέσεων κράτους και πολίτη δεν µπορεί 
να στεριώσει. 
 
Γι’ αυτό και η εργασία την οποία έχουµε κάνει - η οποία αποδίδει και καθηµερινά στην 
πράξη και αυτό φαίνεται - είναι ακριβώς ένας σχεδιασµός και προγραµµατισµός µέλλοντος 
µε µέτρα, τα οποία δεν αφορούν ούτε τον Υπουργό που σας µιλάει σήµερα, ούτε µόνο την 
Κυβέρνηση που κυβερνά. Και θα είµαι πολύ σύντοµος ως προς τις τρεις κατευθύνσεις, για 
τις οποίες µίλησα προηγουµένως. 
 
Πρώτα-πρώτα η αρχή της νοµιµότητας: Η αρχή της νοµιµότητας σηµαίνει ότι πρέπει να 
υπάρχουν οι σωστοί κανόνες και να εφαρµόζονται προς κάθε κατεύθυνση. Γιατί το κράτος 
δεν είναι δυνατόν να λειτουργήσει, εάν δεν τηρεί τη νοµιµότητα εκείνη, την οποία το 
Σύνταγµα αλλά και οι νόµοι και οι κανονιστικές πράξεις θεσπίζουν. 
Βασικό συστατικό στοιχείο - το έχω και άλλοτε εξηγήσει, απευθυνόµενος µάλιστα προς 
στελέχη της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης - της αρχής της νοµιµότητας στο χώρο του ∆ηµόσιου Τοµέα 
είναι το ότι, ενώ στο ιδιωτικό δίκαιο κάθε πολίτης µπορεί να κάνει ό,τι εκείνος νοµίζει αρκεί 
να µην προσκρούει η συµπεριφορά του στο νόµο, τα όργανα της ∆ιοίκησης και το ίδιο το 
κράτος µπορούν να κάνουν µόνον εκείνο, το οποίο προβλέπεται από το νόµο, είτε κατά 
δέσµια αρµοδιότητα, είτε κατά διακριτική ευχέρεια. 
 
Αυτή η αντίληψη πρέπει να γίνει απόλυτα κατανοητή από όλους. ∆εν ισχύει η αρχή της 
νοµιµότητας εξίσου στις ιδιωτικές και τις δηµόσιες σχέσεις. Στις ιδιωτικές σχέσεις ο πολίτης 
έχει το νόµο ως όριο. Αυτό σηµαίνει άλλωστε και η ελευθερία της ανάπτυξης της ιδιωτικής 
πρωτοβουλίας. Ότι ο πολίτης µπορεί να αναπτύξει τη δραστηριότητά του, επιχειρηµατική ή 
άλλη, αρκεί να µην έρχεται σε αντίθεση µε το νόµο. Το διοικητικό όργανο και ο Υπουργός 
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και ο οποιοσδήποτε µπορούν να πράξουν µόνον εκείνο, το οποίο προβλέπεται από τις 
κείµενες διατάξεις.  
 
Αλλά για να αποδώσει η αρχή της νοµιµότητας όπως είπα πρέπει να έχουµε εύληπτους 
κανόνες δικαίου, νόµους και κανονιστικές πράξεις που διέπουν κατά τρόπο απρόσωπο τις 
σχέσεις µεταξύ των πολιτών, που να είναι ορθά διαµορφωµένοι και εύληπτοι. Γιατί πρέπει 
και ο πολίτης να γνωρίζει το νόµο και να ξέρει ποια είναι τα δικαιώµατά του. Πρέπει να 
υπάρχει µια διαρκής κωδικοποίηση της νοµοθεσίας, έτσι ώστε να µην είναι διάσπαρτη. Η 
νοµοθεσία πρέπει να είναι κτήµα του καθενός. Και πρέπει να υπάρχουν και οι κυρωτικοί 
µηχανισµοί που σηµαίνει ότι εφαρµόζονται οι νόµοι. 
 
Ως προς τα δύο αυτά σηµεία υπάρχει πρόβληµα στον Τόπο µας. ∆εν χρειάζεται να µιλήσω 
άλλο για την πολυνοµία, το διαχρονικό φαινόµενο που τόνισε ο Εµµανουήλ Ροΐδης λέγοντας 
ότι «εν Ελλάδι ενός Νόµου χρείαν έχοµεν, περί εφαρµογής των κειµένων νόµων» το ξέρουµε 
όλοι. Γίνεται όµως προσπάθεια και το κείµενο των νόµων να είναι περισσότερο εύληπτο. Κι 
αυτό νοµίζω ότι φαίνεται πια στην ποιότητα των νοµοθετηµάτων. ∆εν υπάρχουν αυτά τα 
απέραντα κείµενα των νόµων, τα οποία γνωρίζαµε µέχρι σήµερα, αυτά τα τεράστια άρθρα, 
µέσα από τα οποία χάνεται ο πολίτης, χάνεται στη λεπτοµέρεια και χάνεται και η 
δυνατότητα του διοικητικού οργάνου να γνωρίζει ποια είναι η εσωτερική συνοχή του νόµου. 
Τις επόµενες µέρες, όπως ήδη έχουµε εξαγγείλει και µετά από συνεννόηση που είχαµε και 
µε τον ΟΟΣΑ, έρχεται στην Βουλή ένα νοµοθέτηµα, το οποίο νοµίζω πως θα είναι σταθµός σε 
σχέση µε τη νοµοθεσία για τη Χώρα. ∆ηλαδή, ο νόµος εκείνος ο οποίος αφορά την καλή 
νοµοθέτηση, τους όρους υπό τους οποίους νοµοθετούµε. Και όταν λέω νοµοθετούµε εννοώ 
όχι µόνο πως νοµοθετεί η Βουλή αλλά πως η ∆ιοίκηση διαµορφώνει τις κανονιστικές 
πράξεις. Βεβαίως προχωράει όσο γίνεται πιο γρήγορα η κωδικοποίηση διαφόρων 
διατάξεων, σηµαντικών διατάξεων. Αλλά θα ήθελα να τονίσω κάτι, γιατί το έχω δει αυτό το 
πράγµα και το είδα και πρόσφατα µάλιστα. Ορισµένες φορές γίνεται µια κωδικοποίηση της 
νοµοθεσίας και πολλοί, από την κωδικοποίηση της νοµοθεσίας, επειδή, ίσως, τη βλέπουν 
για πρώτη φορά µετά από διάσπαρτες διατάξεις, βγάζουν το συµπέρασµα ότι πρόκειται και 
για καινούρια νοµοθετήµατα. Όπως µου έτυχε πρόσφατα να δω ως προς συγκεκριµένο 
∆ιάταγµα που κωδικοποιούσε το νόµο για την Κυβέρνηση και τα κυβερνητικά όργανα, όπου 
αµέσως έσπευσαν κάποιοι να βγάλουν άλλα συµπεράσµατα. 
 
Ε, λοιπόν, επειδή η κωδικοποίηση θα είναι συχνό φαινόµενο από εδώ και πέρα, θα ήθελα να 
πω προς όλους εκείνους, οι οποίοι ενδιαφέρονται για τη νοµοθεσία, να κοιτούν πραγµατικά 
µήπως πρόκειται για διατάξεις που υπήρχαν διάσπαρτες και απλώς κωδικοποιούνται για να 
µπορεί και ο πολίτης και τα διοικητικά όργανα, τα οποία δρουν, να γνωρίζουν περί τίνος 
πρόκειται. 
 
Πέραν τούτου, όµως, σας είπα ότι εκεί που δίνουµε την προσοχή δεν είναι µόνο στο ότι 
πρέπει να νοµοθετούµε σωστά και να κωδικοποιείται η νοµοθεσία. Είναι και το γεγονός ότι 
πρέπει να λειτουργούν οι κυρωτικοί µηχανισµοί. Πρέπει η ∆ιοίκηση, δηλαδή, όταν δεν τηρεί 
τη νοµιµότητα να έχει τις συνέπειες. Άρα πρέπει και ο εσωδιοικητικός έλεγχος - δηλαδή και 
οι διαφόρων ειδών προσφυγές που γίνονται, είτε πρόκειται για προσφυγές στο ίδιο το 
διοικητικό όργανο, είτε για ιεραρχικές προσφυγές, είτε ακόµη για προσφυγές που γίνονται 
στα όργανα που ασκούν εποπτεία επί νοµικών προσώπων, ακόµη και επί των Οργανισµών 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης - να πηγαίνει γρήγορα. Και αυτό το έχουµε ενισχύσει όσο γίνεται 
περισσότερο. Πρέπει, ιδίως, να επιταχυνθεί η απονοµή της διοικητικής δικαιοσύνης που 
φέρει το κύριο βάρος - όχι το µοναδικό, το κύριο βάρος - των κυρωτικών µηχανισµών σε 
ό,τι αφορά την παράβαση της αρχής της νοµιµότητας. Πρέπει να εκτελούνται οι δικαστικές 
αποφάσεις.  
 
Στην επιτάχυνση της διοικητικής δικαιοσύνης συµβάλλουν και τα µέτρα που έχει πάρει το 
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και οι πολύ γρήγοροι ρυθµοί µε τους οποίους πηγαίνουµε προς την 
µηχανοργάνωση των δικαστηρίων. Γιατί αυτή η υποδοµή της µηχανοργάνωσης έχει πολύ 
µεγάλη σηµασία για το µέλλον. Και βεβαίως ξέρετε πολύ καλά τα µέτρα, τα οποία 
ελήφθησαν σχετικά µε την εκτέλεση των δικαστικών αποφάσεων και σε ό,τι αφορά το 
χρόνο µέσα στον οποίο πρέπει να εκτελούνται και σε ό,τι αφορά την ευθύνη την οποία 
φέρει το όργανο, το οποίο δεν εκτελεί τις δικαστικές αποφάσεις. Μια ευθύνη που πλέον 
είναι και προσωπική. Γιατί πρέπει να τονίσουµε ότι η µη εκτέλεση των δικαστικών 
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αποφάσεων που αφορούν τις σχέσεις κράτους και πολίτη αποτελεί µια συµπεριφορά 
απάδουσα προς την ίδια τη λειτουργία του υπαλλήλου και, εποµένως, η προσωπική ευθύνη 
του υπαλλήλου είναι κάτι το οποίο δεν µπορεί να µην υπάρχει.  
Το πρώτο σκέλος, λοιπόν, το οποίο εµπεδώνει την αρχή της προστασίας της εµπιστοσύνης 
µεταξύ κράτους και πολίτη είναι η νοµιµότητα. 
 
Το δεύτερο είναι η αποδοτικότητα της ίδιας της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Και η αποδοτικότητα 
προϋποθέτει την υλικοτεχνική της υποδοµή, πρωτίστως όµως το στελεχιακό της δυναµικό. 
Στον Τόπο µας δεν αξιοποιήσαµε - κι αυτό είναι ένα µεγάλο έλλειµµα - τους ανθρώπους 
γενικότερα, αλλά πολύ περισσότερο το στελεχιακό δυναµικό της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης 
ανάλογα µε αυτό το οποίο µπορούσε να δώσει. Και µπορεί να αποδώσει ένας υπάλληλος 
όταν ξέρει ότι αξιολογείται ανάλογα µε την προσωπικότητά του και τις δυνατότητές του. Και 
αυτό είναι και συνταγµατική επιταγή. Γιατί όταν το άρθρο 5 παράγραφος 1 του Συντάγµατος 
προστατεύει την προσωπικότητα, δεν προστατεύει µόνο την προσωπικότητα του πολίτη, 
προστατεύει και την προσωπικότητα του υπαλλήλου. 
 
Είµαστε ο Τόπος εκείνος που πολλές φορές αγνόησε, µέσα από την ισοπέδωση των πάντων 
ή µέσα από τα φαινόµενα του κοµµατικού νεποτισµού, την προσωπικότητα των ανθρώπων. 
∆ δεν τους έκρινε ανάλογα µε τις ικανότητές τους και, κυρίως, δεν υπήρχε συνέχεια στο 
καθεστώς της λειτουργίας των δηµοσίων υπαλλήλων.  
 
Για αυτό φιλοδοξούµε και τελειώνουµε τις αµέσως επόµενες βδοµάδες τον 
δηµοσιοϋπαλληλικό κώδικα µέσα σε ένα κλίµα συνεργασίας µε όλους τους φορείς και ιδίως 
µε την Α∆Ε∆Υ ώστε αυτός ο Υπαλληλικός Κώδικας να είναι Κώδικας που θα διαρκέσει, που 
θα εφαρµοσθεί, που θα µπορέσει στο µέλλον ν’ αποτελέσει τη βάση µε την οποία θα 
προχωρήσει µια γενιά υπαλλήλων µέσα από όρους αξιοκρατίας. Και ήδη πριν από τον 
Κώδικα έχουµε εισαγάγει τον θεσµό της θητείας για τους υψηλούς βαθµούς της υπαλληλικής 
ιεραρχίας, όπως είναι οι βαθµοί του ∆ιευθυντή και του Γενικού ∆ιευθυντή. Γιατί δε νοείται 
ποτέ σε αυτά τα κλιµάκια, εκεί που πρέπει ο υπάλληλος να µπορεί να αποδείξει τα ηγετικά 
του προσόντα, να µην υπάρχει περιοδική κρίση, µέσα από την οποία θα προκύπτει το εάν 
µπορεί να έχει τη θέση αυτή. 
 
∆ιευθυντές ή Γενικοί ∆ιευθυντές που µπορούν να έχουν 10 και 15 χρόνια µπροστά τους 
χωρίς άλλη δυνατότητα κρίσης ή εξέλιξης, αυτοί είναι λογικό ότι δεν έχουν το κίνητρο για 
να µπορέσουν να αποδώσουν.  
 
Κάποιοι έσπευσαν να πουν για ποιο λόγο έγινε αυτή η θητεία. Μα αυτή η θητεία έγινε 
ακριβώς για να µπορεί να κρίνεται ο υπάλληλος και να έχει κίνητρο. Να µπορεί να έχει τη 
δυνατότητα να δώσει ό,τι καλύτερο µπορεί. Αλλά αυτό προϋποθέτει, βεβαίως, και ότι όλη η 
διαδικασία, µε την οποία γίνεται η κρίση είναι αξιολογική. Γι’ αυτό είπα ότι δεν αρκούν 
µόνο οι προθέσεις αλλά χρειάζονται και τα αποτελέσµατα.  
Θα βγουν αποτελέσµατα από την πορεία εφαρµογής των σχετικών διατάξεων. Στον 
Υπαλληλικό Κώδικα, ο οποίος ολοκληρώνει και εµπεδώνει αυτή την προσπάθεια 
µεταρρύθµισης, εκεί τα κριτήρια τα οποία αφορούν την ιεραρχική εξέλιξη των υπαλλήλων 
διαµορφώνονται µε συνθήκες που αφορούν την ενίσχυση της αξιοκρατίας στη ∆ηµόσια 
∆ιοίκηση. 
 
Και δεν είναι µόνον αυτό. Είναι και το γεγονός ότι ο υπάλληλος πρέπει να έχει τα κατάλληλα 
εφόδια σήµερα, όχι µόνο κατά την είσοδό του, αλλά κατά την καθηµερινή άσκηση των 
καθηκόντων του. Και για να γίνει αυτό πρέπει να έχει το κατάλληλο επίπεδο µόρφωσης. 
Αυτό το ρόλο επιτελεί αυτή η Σχολή, της οποίας η πορεία υπήρξε πολυκύµαντη. 
Ξεκίνησε µε πολλά όνειρα πριν από 20 περίπου χρόνια. ∆εν απέδωσε τα αναµενόµενα, όχι 
γιατί δεν µπορούσε, αλλά γιατί δεν την εµπιστεύθηκαν κάποιοι. Κάποιοι θεώρησαν ότι το να 
βγαίνουν υπάλληλοι µέσα από µια Σχολή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης δηµιουργεί µια ελίτ 
υπαλλήλων. Μια ελίτ υπαλλήλων που διαιρεί τους υπαλλήλους στα δύο. Κι αυτό ήταν 
λάθος. Χρειαζόµαστε τους υπαλλήλους εκείνους, οι οποίοι έχουν την κατάλληλη µόρφωση, 
την κατάλληλη παιδεία για να µπορέσουν ν’ ασκήσουν καθήκοντα σε καίριους τοµείς της 
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. 
 
∆εν µπορείς να θέλεις µια αποδοτική ∆ηµόσια ∆ιοίκηση και να µην έχεις υπάλληλο, ο οποίος 
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και όταν µπαίνει στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, αλλά και όταν συνεχίζει µέσα στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση 
να µην έχει τα κατάλληλα εφόδια. Η τεχνολογία εξελίσσεται. Οι µέθοδοι παραβίασης της 
αρχής της νοµιµότητας, η γραφειοκρατία, όλα αυτά που κάθε µέρα αποτελούν εκείνο που 
ροκανίζει τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση απαιτούν έναν υπάλληλο, ο οποίος πρέπει να ξέρει. Και για 
να ξέρει και πρέπει να έχει τα εφόδια όταν µπαίνει στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση και πρέπει να 
βρίσκεται σε καθεστώς διαρκούς επιµόρφωσης. 
 
Γι’ αυτό και πρώτο µας µέληµα σε αυτό το χρονικό διάστηµα εδώ - και γι’ αυτό θέλω να 
ευχαριστήσω θερµά όλη την ηγεσία του Εθνικού Κέντρου ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, από τον 
Γενικό Γραµµατέα µέχρι τον Πρόεδρο του ∆ιοικητικού Συµβουλίου, µέχρι όλους εκείνους οι 
οποίοι διαµόρφωσαν τις συνθήκες αναδιοργάνωσης των Υπηρεσιών του – ήταν ο 
Οργανισµός που δεν τον είχε ποτέ. Λειτουργούν σχεδόν και θα λειτουργήσουν µέσα στον 
επόµενο χρόνο όλα τα τµήµατα, τα οποία απέµεναν στην κυριολεξία απονευρωµένα όλα 
αυτά τα χρόνια. Και το κυριότερο σε ό,τι αφορά την επιµόρφωση, που για εµάς έχει 
τεράστια σηµασία, είναι ότι υπογράψαµε τη συλλογική συµφωνία µε την Α∆Ε∆Υ, η οποία 
είναι η πρώτη συλλογική συµφωνία που υπογράφεται στο πλαίσιο του θεσµού των 
συλλογικών διαπραγµατεύσεων. 
 
Ο θεσµός των συλλογικών διαπραγµατεύσεων στο ∆ηµόσιο Τοµέα µεταξύ του κράτους και 
της Α∆Ε∆Υ υπήρχε, αλλά ουδέποτε είχε εφαρµοσθεί µέχρι σήµερα. Η πρώτη φορά που 
εφαρµόσθηκε ήταν πέρυσι. Και ξέρετε επίσης ότι αφορούσε ένα καίριας σηµασίας ζήτηµα, 
εκείνο το οποίο σχετίζεται µε την επιµόρφωση των ∆ηµοσίων Υπαλλήλων. Γιατί υπάλληλος 
που δεν παρακολουθεί εκ του σύνεγγυς την εξέλιξη της τεχνολογίας φυσικά και δεν µπορεί 
να αποδώσει. 
 
Το δεύτερο, λοιπόν, σκέλος είναι η αποδοτικότητα, η οποία σηµαίνει αξιοποίηση και 
επιµόρφωση του δυναµικού της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και υλικοτεχνική υποδοµή. Και εδώ 
έρχεται το ζήτηµα το µεγάλο, το οποίο αφορά τη µηχανοργάνωση των ∆ηµόσιων 
Υπηρεσιών. 
 
Κυρίες και κύριοι, ξέρετε την τεράστια σηµασία, την οποία έχει η υλικοτεχνική υποδοµή σε 
αυτό τον τοµέα. Χωρίς ηλεκτρονική διακυβέρνηση δεν µπορούµε να προχωρήσουµε. Γιατί 
αυτή είναι προϋπόθεση όχι µόνο για την εξυπηρέτηση του πολίτη, αλλά και για την πάταξη 
της γραφειοκρατίας, όπως θα πω στη συνέχεια τελειώνοντας. Και γι’ αυτό το λόγο δώσαµε 
έµφαση και µέσω της Κοινωνίας της Πληροφορίας ΑΕ, αλλά και γενικότερα µέσω του 
Προγράµµατος Κοινωνία της Πληροφορίας στην προσπάθεια της µηχανοργάνωσης της 
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης κατά τρόπο συµβατό µεταξύ των ∆ηµοσίων Υπηρεσιών για να µπορούν 
αυτές να επικοινωνούν. 
 
Αλλά δεν είναι µόνο αυτό. Προκειµένου να τηρηθεί η νοµιµότητα στο χώρο της ∆ηµόσιας 
∆ιοίκησης στο πλαίσιο της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης πρέπει να υπάρχει και µια άλλη 
προϋπόθεση: Ο σεβασµός των προσωπικών δεδοµένων του πολίτη. Γιατί η τεχνολογία, 
όπως εξαρτάται από τη χρησιµοποίησή της, µπορεί να είναι ευλογία, µπορεί να είναι και 
κατάρα. 
 
Ευλογία, όταν τίθεται στην υπηρεσία του πολίτη. Κατάρα, όταν µπορεί να χρησιµοποιείται 
ως δίοδος για να πλήξει τον πολίτη και ιδίως να πλήξει τα προσωπικά του δεδοµένα. ∆εν 
είναι τυχαίο ότι στην πρόσφατη συνταγµατική αναθεώρηση µπήκε ειδική διάταξη και ειδική 
αρχή προς αυτή την κατεύθυνση. Ακριβώς γιατί και τα δύο πράγµατα πρέπει να πηγαίνουν 
µαζί. Ναι στην ηλεκτρονική διακυβέρνηση και µε όλους τους ρυθµούς που µπορούµε να 
ακολουθήσουµε, αλλά προσοχή στην προστασία των δεδοµένων, τα οποία αφορούν την 
προσωπική ζωή του πολίτη. Ο πολίτης πρέπει να αισθάνεται και ασφαλής και να έχει 
εµπιστοσύνη προς εκείνους στους οποίους παραχωρεί τα δεδοµένα του. Πρέπει να γίνεται 
χρήση των δεδοµένων αυτών για να εξυπηρετηθεί ο πολίτης και όχι για να υπάρχουν άλλες 
παρενέργειες που και στο παρελθόν µας πλήγωσαν σε αυτό τον Τόπο. 
Και έρχοµαι στο τρίτο και τελευταίο σκέλος, για το οποίο δεν χρειάζεται να πω πολλά, γιατί 
η δουλειά της Κυβέρνησης και της κάθε Κυβέρνησης θα φανεί στην πράξη. Είναι το θέµα της 
πάταξης της γραφειοκρατίας.  
 
Το πόσο πλήττει η γραφειοκρατία τη ∆ηµοκρατία και τις σχέσεις κράτους και πολίτη το 
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ξέρετε. ∆εν χρειάζεται να το τονίσω, γιατί το υφιστάµεθα καθηµερινά. Ξέρουµε ακριβώς ότι 
είναι η βασικότερη αιτία, µαζί µε τη διαφθορά στο χώρο της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, από την 
οποία πλήττονται οι σχέσεις κράτους και πολίτη. Και πρέπει να τονίσω επίσης ότι είναι η 
ίδια η γραφειοκρατία και ιδίως τα πολλά κέντρα λήψης αποφάσεων που γεννούν τη 
διαφθορά. Άρα η πάταξη της γραφειοκρατίας είναι µια διαρκής προσπάθεια, η οποία 
ολοκληρώνει όλες τις προηγούµενες, για τις οποίες µίλησα, δηλαδή και τη νοµιµότητα και 
την αποδοτικότητα της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. 
 
Εδώ έχουµε κάνει τις µεγαλύτερες προσπάθειες. Όχι ότι είµαστε ικανοποιηµένοι. Έχουµε 
πολλά να κάνουµε. Όπως επίσης γνωρίζουµε ότι οι µεγάλες τοµές αποδίδουν στο µέλλον, 
αρκεί να έχεις το κουράγιο να τις κάνεις και ας αποδώσουν αργότερα. Γιατί σας το είπα και 
το επαναλαµβάνω, οι µεγάλες µεταρρυθµίσεις δεν γίνονται µε πυροτεχνήµατα, ούτε µε 
καλές προθέσεις. Γίνονται µε τη γενναιότητα εκείνων που παίρνουν την απόφαση να τις 
κάνουν και ας αποδώσουν στα χέρια ή στις µέρες άλλων που θα έρθουν, εάν θέλεις να 
σέβεσαι το δηµόσιο συµφέρον και να προχωράει ο Τόπος απρόσκοπτα, όπως απαιτείται στις 
σηµερινές κρίσιµες συνθήκες και τις µεγάλες προκλήσεις που υπάρχουν. 
Βρήκαµε έναν χρήσιµο θεσµό, τα ΚΕΠ, τα οποία τα είχαµε στηρίξει και ως αντιπολίτευση στη 
Βουλή. Αλλά θυµάµαι, όταν αναλάβαµε τη διακυβέρνηση του Τόπου - το έχω πει και πάλι - 
ότι τα ΚΕΠ βρίσκονταν υπό κατάρρευση. Το οικονοµικό τους καθεστώς δεν είχε ρυθµισθεί, 
είχαν αρχίσει τα περισσότερα να κλείνουν, οι αρµοδιότητες δεν ασκούνταν σοβαρά και στο 
ελάχιστο αυτό χρονικό διάστηµα όλοι µπορούν να δουν, εάν νοµιµοποιήθηκε η λειτουργία 
των ΚΕΠ, πως λειτουργούν τα ΚΕΠ, τι αρµοδιότητες ασκούν και πόσες νέες αρµοδιότητες 
µπαίνουν καθηµερινά, επιτρέποντας στον πολίτη να αποφεύγει γραφειοκρατικές 
διαδικασίες. 
 
Γι’ αυτό σας έλεγα πριν και το επαναλαµβάνω: Σηµασία δεν έχει να ιδρύεις ένα θεσµό, είναι 
πως τον οργανώνεις για να αποδώσει στο µέλλον. Κάποιοι τον έφτιαξαν τότε, 
αναγνωρίσαµε και αναγνωρίζουµε τη συµβολή τους, αλλά από εκεί και πέρα µετά τη 
δηµιουργία του εγκαταλείφθηκε η προσπάθεια. Γιατί κατάλαβαν ότι θα έπρεπε να υπάρχει 
διαδικασία µέλλοντος για να αποδώσουν. Και αυτή η διαδικασία µέλλοντος δεν είχε 
βραχυπρόθεσµο πολιτικό αποτέλεσµα. 
 
Εµείς οργανώνουµε τα ΚΕΠ µε τρόπο που θα αποδώσουν στο µέλλον, ανεξάρτητα ποιος θα 
είναι Κυβέρνηση και ποιος θα είναι Υπουργός. Και σας το λέω ότι φαίνεται και από το 
γεγονός ότι είναι πολύ λιγότερες οι ουρές στις ∆ηµόσιες Υπηρεσίες σήµερα. Είναι 
ευκολότερη καθηµερινά, ολοένα και περισσότερο, η σχέση του κράτους µε τον πολίτη σε 
καίριας σηµασίας συναλλαγές. Μειώνουµε σιγά-σιγά τις συναρµοδιότητες, οι οποίες 
υπάρχουν και το ξέρετε ότι οι συναρµοδιότητες αποτελούν την κερκόπορτα, µέσα από την 
οποία περνά και η διαφθορά και πολλά άλλα φαινόµενα γραφειοκρατίας. 
Ήδη συρρικνώνονται αυτές οι συναρµοδιότητες, ήδη το πρώτο ∆ιάταγµα σε βασικά θέµατα 
δηµοσιεύθηκε στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 
 
Προχωράµε το θέµα της τηλεδιάσκεψης, το θέµα της υποχρεωτικής ανασύστασης του 
φακέλου, τη µείωση των διαδικασιών οι οποίες αφορούν την θεώρηση του γνησίου της 
υπογραφής και µια σειρά από άλλες διαδικασίες για τις οποίες σήµερα οι αρµόδιοι εδώ θα 
σας µιλήσουν. Το ξαναλέω και πάλι, στο θέµα της γραφειοκρατίας µη νοµίσετε ότι είµαστε 
ικανοποιηµένοι από τα µέτρα που παίρνουµε, ούτε ότι πιστεύουµε ότι τα µέτρα αυτά θα 
αποδώσουν αύριο το πρωί. 
 
Θέλουµε να πιστεύουµε όµως πως ό,τι κάνουµε το κάνουµε µε προοπτική δηµοσίου 
συµφέροντος. Μου είπαν πολλές φορές στη Βουλή, όταν ψηφίζαµε το νόµο 3242/2004: ∆εν 
θα έπρεπε το πρώτο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών, της νέας διακυβέρνησης να 
είναι ένα ηχηρό νοµοσχέδιο για τη γραφειοκρατία; Τους είπα και το επαναλαµβάνω. 
∆ιαβάστε καλά αυτές τις διατάξεις. ∆εν έχουν µέσα τους πυροτεχνήµατα θεσµών, γιατί οι 
θεσµοί δεν λειτουργούν µε τέτοια πυροτεχνήµατα. Έχουν µέσα τους το σπέρµα της βάσης, 
πάνω στην οποία πρέπει να στηριχθούµε συλλογικά, διαχρονικά, µε συνέχεια, µε συναίνεση 
για να µπορέσουµε να καταπολεµήσουµε την γραφειοκρατία και αυτό κάνουµε. 
Τα µέτρα βγαίνουν σταδιακά, πολλές φορές δεν ακούγονται. Άλλωστε, µην ξεχνάµε ότι στον 
Τόπο µας - και γενικότερα, δεν είναι µόνο ελληνικό φαινόµενο, είναι ένα ευρύτερο 
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φαινόµενο - είδηση δεν είναι ό,τι θετικό. Είδηση είναι µόνον εκείνο το οποίο µπορεί να 
ενδιαφέρει γενικότερα από πλευράς επικαιρότητας. 
 
Αλλά οι Κυβερνήσεις δεν µπορούν να λειτουργούν προς αυτή την κατεύθυνση. Είναι άλλη η 
δουλειά εκείνων, οι οποίοι κρίνουν την επικαιρότητα και άλλη η δουλειά των Κυβερνήσεων 
που πρέπει να λειτουργούν πέρα και έξω από οποιεσδήποτε σειρήνες επικαιρότητας, µε την 
έννοια ότι δεν είναι δυνατόν να σκέπτονται µε τους όρους του σήµερα ή µόνο του αύριο, 
αλλά τους όρους του µέλλοντος και µε όρους δηµόσιου συµφέροντος. 
Προς αυτή την κατεύθυνση, άλλωστε, κινείται και το πρόγραµµα ΠΟΛΙΤΕΙΑ, το οποίο όπως 
είναι γνωστό τούτη την ώρα έχει αποτελέσει τη βάση πάνω στην οποία θα στηριχθούµε για 
τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις και ενόψει του τέλους του Γ’ ΚΠΣ και στο χώρο του ∆’ ΚΠΣ. 
Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι το πρόγραµµα αυτό το είχαµε βρει επίσης σε πλήρη 
κατάρρευση. Ολοκληρώθηκε, κυρώνεται νοµοθετικά. Είναι στο νοµοσχέδιο, του οποίου η 
συζήτηση αρχίζει την επόµενη Τρίτη στη Βουλή, στο νοµοσχέδιο για τη Νοµαρχιακή 
Αυτοδιοίκηση. Και, βεβαίως, είναι έτοιµο και το σχετικό επιχειρησιακό σχέδιο, ώστε να 
αρχίσει να εφαρµόζεται αµέσως. Γιατί το σχέδιο αυτό είναι η ναυαρχίδα, µε βάση την οποία 
θα πορευθούµε προς την κατεύθυνση των µεγάλων µεταρρυθµίσεων της κεντρικής ∆ηµόσιας 
∆ιοίκησης. 
 
Θέλω να σας πω µε όλα αυτά που τόνισα ότι κάθε µέρα που περνάει, όταν έχεις να κάνεις 
µε αυτή τη µάχη που αφορά την νοµιµότητα, την αποδοτικότητα, την πάταξη της 
γραφειοκρατίας, συνειδητοποιείς κάτι: Ότι ο αντίπαλος, εκείνος που αντιστρατεύεται τη 
σχέση εµπιστοσύνης κράτους και πολίτη είναι πάντα παρών. Πρέπει να έχεις την αίσθηση 
ότι ποτέ ο αγώνας αυτός για τη θεµελίωση της εµπιστοσύνης και την πάταξη της 
γραφειοκρατίας, δεν τελειώνει. Και πρέπει να έχεις επίσης την συναίσθηση, το τόνισα και το 
λέω για µια ακόµη φορά, ότι ο αγώνας αυτός αποδίδει µόνο µακροπρόθεσµα. Και έχει 
µεγάλο πολιτικό κόστος πολλές φορές. Αλλά αυτή η Κυβέρνηση και εγώ προσωπικά δεν θα 
λειτουργήσουµε ποτέ µε όρους πολιτικού κόστους. Γιατί δεν πιστεύουµε ότι µπορεί κανείς 
να αφήσει κάτι πίσω του, όταν υπολογίζει µόνο το πολιτικό κόστος. 
Γι’ αυτό και εκείνο το οποίο γίνεται είναι µια µεταρρύθµιση η οποία µε όρους συνέχειας και 
µέλλοντος θα απελευθερώσει τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση από τα δεσµά που σήµερα δεν την 
αφήνουν να συµβάλει παραγωγικά στην λειτουργία του κράτους, που εµποδίζουν τις 
επενδύσεις, που εµποδίζουν γενικότερα τη διαφάνεια. Τότε λοιπόν θα φανεί η δυνατότητα 
της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης να είναι µοχλός και όχι εµπόδιο για την ανάπτυξη. Και κυρίως τότε 
θα δείξει ότι σιγά-σιγά ο πολίτης µπορεί να εµπιστεύεται περισσότερο το κράτος, να 
συνεργάζεται περισσότερο µε το κράτος. Γιατί, όταν ζητάς πολλές θυσίες από τον πολίτη, 
τότε, βεβαίως, δεν µπορείς να έχεις µια σπάταλη διοικητική µηχανή, αφού από τον πολίτη 
ποτέ δεν µπορείς να ζητάς περισσότερα από εκείνα που το ίδιο το κράτος κάνει για το 
δηµόσιο συµφέρον και για την κοινωνία µας. 
 
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
 
* Το Civilitas.GR και ο «∆ΗΜΟΣΙΟΣ ΥΠΑΛΛΗΛΟΣ» προτίθενται να αποµακρύνουν το 
κείµενο αυτό από την Ιστοσελίδα τους, εάν η αναδηµοσίευσή του προσβάλλει κεκτηµένα 
πνευµατικά ή εµπορικά δικαιώµατα (info@civilitas.gr) 
 


